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Arribem al final de més de cinquanta jornades de judici, amb
anades i vingudes, en el meu cas, des de la presó d’Alcalà
Meco, vostès des del carrer. Tots cansats, tots amb la vista
posada en què passarà ara. Però, a més d’aquestes anades i
vingudes, amb 478 dies de motxilla d’un empresonament en una
cel·la a la presó.
Com m’he sentit? Doncs és un judici que durant les jornades a
vegades m’ha indignat, d’altres m’ha escandalitzat i altres
cops m’ha entristit. La majoria de les vegades m’ha entristit.
Tot degut a la vista de les acusacions, argumentacions de les
acusacions que és veritat que han parlat de fets, fets que
poden haver estat veritat o que han estat falsos sense tenir-
ho en compte. Han parlat de la intensitat d’aquests fets i de
la intencionalitat, però mai, ni un sol cop, han parlat de
drets o de vulneracions de drets a molts dels ciutadans.

És veritat que no tinc formació jurídica, ni molt menys el
nivell de qualsevol de vostès, però haig de dir en la meva
opinió  que  parlar  d’un  desordre  públic  determinat,  d’una
persona en concret i en particular en un moment donat, no
hauria de poder ser imputable a una rebel·lió ni d’un govern
legítim ni d’una organització civil. Que parlar del decret
d’uns serveis essencials, d’una vaga convocada formalment en
temps i forma amb el suport dels sindicats però també amb
l’acord de les patronals no hauria de poder ser induïda a
prova d’acusació com han fet les fiscalies. O bé d’un error o
bé una falsedat, probable i comprovable fàcilment que ha estat
a l’exposició pública no podria ser considerada prova efectiva
com es pretén. No sé si estem en un judici polític, no sóc jo
qui  ha  de  dir-ho,  però  sí  que  puc  afirmar  que  davant
l’exposició d’aquests arguments de la fiscalia estem en un
judici que té un gran fons polític. Davant seu hi ha una
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persona que, com he dit, no té formació jurídica. És una
persona  que  de  professió  és  professora.  Em  considero
republicana, feminista, independentista i demòcrata. El meu
compromís social i polític em ve del meu pas pel sindicalisme,
en  aquest  cas  la  Unió  General  de  Treballadors.  Mantinc
aquestes idees i conviccions més enllà que abans d’entrar a
presó vaig deixar la meva acta de diputada i, per tant, no he
tornat a les eleccions i no tinc cap representació política
institucional. Però continuo sent la mateixa.

A partir d’aquesta premissa voldria informar-los i dir-los
clarament tres idees: primer, nego els fets que m’han estat
imputats. Soc innocent i ho vull dir amb veu clara i alta. Cap
de les proves presentades que facin referència a una actuació
meva  delictiva  han  pogut  ser  comprovades.  Han  estat  els
advocats  defensors  i  en  especial  l’argumentació  del  meu
advocat defensor Mariano Bergés — a qui agraeixo no només la
seva professionalitat, sinó l’acompanyament personal que m’ha
fet durant tot aquest difícil temps de presó— que les han
desmuntades,  les  han  desacreditades  i,  per  tant,  aquestes
acusacions no tenen fonament.

El segon que els volia dir, durant els 22 mesos del càrrec de
consellera del Govern de la Generalitat, que jo crec que és
l’honor  més  gran  que  pot  tenir  qualsevol  persona  de  ser
servidora pública, ho he fet honestament. He fet de servidora
pública de manera que fos per al 100% dels ciutadans. M’he
encarregat  de  la  Conselleria  de  Treball,  Afers  Socials  i
Famílies i l’he liderada intentant acordar els millors avenços
socials per a tots els ciutadans. Hem aconseguit un avenç
social que en les darreres eleccions gran part dels programes
polítics portaven. A Catalunya ho hem aconseguit, un acord de
tots els partits. Ho dic així, perquè aquesta és la meva
manera de ser: intentar acordar. Tampoc podíem desobeir, i en
el meu cas personal no volia desobeir la demanda del 80% de la
població que volia votar. Això és el que hem fet, perquè així
ha estat el mandat democràtic, i desobediència hauria estat



presentar-nos amb un programa i no complir-lo, nosaltres l’hem
complert. Vull dir que la meva mentalitat negociadora del
sindicalisme si algun dia, si en algun moment, hi va haver
tensió  política,  sempre  vaig  creure  que  era  un  conflicte
polític transitori i la nostra manera d’avançar era aconseguir
negociar. Per tant, molt lluny del que alguns ens han acusat
de posar en escac un ordre constitucional.

Finalment, sempre, sempre, he rebutjat la violència i mai l’he
promoguda, però és veritat que no trobaran res exactament, ni
una paraula, ni una argumentació, ni a les xarxes ni en cap
entrevista,  que  faci  referència  a  la  violència  o  que  la
promogui. Per tant, en tot cas, el que hi haurà són paraules
de diàleg i democràcia. És per això que aspiro a una sentència
absolutòria i al mateix temps demano la meva llibertat per
esperar la sentència a casa.
Però  senyories,  hi  vull  afegir  una  cosa  que  per  mi  és
important. Pertanyo a la generació dels que tenim 60 anys, que
a Catalunya escoltàvem dels nostres avis com ens explicaven
alguna cosa que en deien el procés a Catalunya. Alguna cosa
difícil i complicada, que potser en els llibres no estava
escrit. Tots sabem que la història no s’escriu en els llibres,
perquè  a  vegades  els  llibres  d’història  els  escriuen  els
poderosos i els vencedors. Però sí que es transmet per via
oral dels nostres ancestres. Jo no voldria per res del món que
la meva neta de quatre anys, que es diu Senda, hagi d’escoltar
res  referent  a  un  procés  a  Catalunya  o  com  podria  ser
d’horrorós un procés contra Catalunya. Les generacions que
venen  depenen  de  la  seva  sentència.  La  seva  sentència,
senyories, no només determinarà l’etapa final de la meva vida,
no només determinarà el que pugui fer a partir d’ara, sinó que
pot ser el principi d’una solució per a moltes persones. Els
demano que pensin en això, els demano i els faig reflexionar
que la seva sentència no serà només la meva llibertat, sinó
que serà la llibertat en majúscula de moltes generacions.

Moltes gràcies no només per haver-me sentit, sinó per haver-me



escoltat.

**************************************************************
******

Podeu  trobar  l’original  pronunciat  en  castellà  en  aquest
vincle.

Així  mateix  se  n’estan  distribuint  versions  en  fins  una
trentena  d’idiomes  des  de  la  següent  petició,  de  la  qual
annexem  les
versions alemanya (https://www.change.org/p/12429466/u/2490645
2  )
i  anglesa(https://www.change.org/p/jean-claude-juncker-solidar
ity-with-catalonia-for-the-right-to-peaceful-self-
determination/u/24918349).
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